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Słów kilka  
o budowaniu mostów – 
zwłaszcza  
przed czwartą falą…
Tegoroczne wakacje zapamiętamy na 
dłużej, ciesząc się nie tylko wrażeniami  
z wyjazdów i urlopów. W pamięci pozo-
staną nam następujące po sobie kolejno 
fale upałów i nawałnic. Zmagając się wciąż  
z wirusem, z obawą obserwujemy czwar-
tą już jesienną falę. Stąd podjęta została 
intensywna akcja, w ramach której za-
chęcamy do korzystania ze stacjonarnych  
i mobilnych punktów szczepień. Osobom 
zwlekającym wciąż z zaszczepieniem przy-
pominam, że warto jednak dać sobie szan-
sę – dla własnego dobra i swoich bliskich…

Dynamiczna okazała się nie tylko te-
goroczna aura. Emocje dały również znać 
o sobie przy okazji przedwakacyjnej sesji 
Rady Gminy. Ze spokojem, ale i przykro-
ścią przyjąłem do wiadomości decyzję  
o nieprzyznaniu absolutorium. Pomijając 
fakt, że po raz kolejny nie było ku temu 
jakichkolwiek podstaw merytorycznych, 
decyzja tego typu przekłada się siłą rzeczy 
na ocenę moich współpracowników i ca-
łego zespołu zatrudnionych osób. Warto 

wziąć to pod uwagę, zwłaszcza gdy emo-
cje ponownie biorą górę przy stanowieniu 
lokalnego prawa.

Powstała sytuacja nie ułatwia codzien-
nej współpracy, chociaż nie przestaję ży-
wić nadziei na dalsze budowanie mostów 
– choćby nawet mocno prowizorycznych. 
Wszystkim nam przecież zależy na kiero-
waniu się dobrem lokalnej wspólnoty. To 
nadrzędna kwestia wobec różnic zdań, czy 
tym bardziej wzajemnych antypatii. 

Przed nami tymczasem wiele nowych 
wyzwań. Część z nich być może zdetermi-
nują wydarzenia, jakich należy spodziewać 
się jesienią. Lecz z drugiej strony  wypada 
pozwolić sobie na ostrożny optymizm, że 
dyktat pandemii nie zdominuje już tak 
mocno naszej codzienności. Czekają nas 
zatem zadania, których podjęcie również 
w pewien sposób ukształtuje najbliższą 
przyszłość. Mam tu na myśli m.in. for-
malne przystąpienie gminy do Społecznej 
Inicjatywy Mieszkaniowej, a także pakiet 
projektów inwestycyjnych, które złoży-

liśmy w ramach programów unijnych  
i krajowych. 

Ubiegając się o dofinansowanie ko-
nieczne zwłaszcza na remonty i budowę 
nowych odcinków dróg, jesteśmy zdeter-
minowani, by wykorzystać każdą możli-
wość pozyskiwania funduszy. W tej kwestii 
także potrzeba minimalnej choćby współ-
pracy w trosce o podnoszenie jakości ży-
cia samorządowej wspólnoty.

Dlatego tej współpracy życzę zarówno 
sobie, jak i mieszkańcom gminy przekona-
ny, że razem sprostamy czekającym nas 
wyzwaniom. 

Urząd Gminy Białe Błota
ul. Szubińska 7

86-005 Białe Błota

Sekretariat 
tel. 52 311 17 00, fax 52 311 17 33 
I piętro, pokój nr 22
e-mail: sekretariat@bialeblota.eu

Godziny urzędowania

Poniedziałek 07:30-15:30

Wtorek  07:30-17:00

Środa  07:30-15:30    

Czwartek  07:30-15:30

Piątek  07:30-14:00

Biuro Obsługi Klienta  
ul. Szubińska 7
parter, pokój nr 1
Kontakt: 52 311 17 61
e-mail: biuro@bialeblota.eu

Kierownictwo UrzędU 
Wójt Gminy Białe Błota
Dariusz Fundator 
Przyjmuje mieszkańców po wcześniejszym,  
telefonicznym umówieniu spotkania  
w sekretariacie 

Zastępca Wójta  
Gminy Białe Błota
Anna Jankowska-Cepak

Sekretarz Gminy
Ewa Galicka 

Skarbnik Gminy
Katarzyna Strzygocka-Kowalska
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JEDNOSTKI POMOCNICZE URZĘDU, SKŁAD RADY GMINY 

referaty UrzędU 
 
Urząd Stanu Cywilnego
dowody osobiste, ochrona danych osobowych
Kontakt: 52 311 17 35
e-mail: usc@bialeblota.eu 
Kontakt: 52 311 17 46
e-mail: pesel@bialeblota.eu
ul. Szubińska 7, piętro 1, pokoje nr 16, 17
 
Referat Gospodarki Przestrzennej  
i Nieruchomości – Biuro Nadzoru Projektów
Kontakt: 52 311 17 70
ul. Szubińska 57 – WEJŚCIE od ul. Guliwera 

Referat Dróg i Gospodarki Odpadami 
Kontakt: 52 311 17 68; 52 311 17 36 
ul. Przemysłowa 8

Referat Inwestycji 
Kontakt: 52 311 17 65 
ul. Szubińska 57 – WEJŚCIE od ul. Guliwera
 
Referat Ochrony Środowiska
Kontakt: 52 311 17 69; 52 311 17 77 
ul. Szubińska 57 – WEJŚCIE od ul. Guliwera 

Referat Podatków i Opłat 
Kontakt: 52 311 17 32; 52 311 17 40;  
52 311 17 43, 52 323 90 73 
ul. Szubińska 7, parter, pokoje nr 11, 12, 14,  
piętro I, pokój nr 18

Referat Budżetu 
Kontakt: 52 311 17 38; 52 311 17 44;  
52 311 17 45; 52 311 17 54
ul. Szubińska 7, parter  

Referat Zamówień Publicznych i Pozyskiwania 
Funduszy 
Kontakt: 52 311 17 62, 52 311 17 64, 52 311 17 78 
ul. Guliwera 11a – wejście od ul. Arlekina,  
pokój nr 1

Referat Organizacyjny 
Kontakt: 52 311 17 00 
ul. Szubińska 7

Biuro Rady Gminy 
Kontakt: 52 311 17 41 
ul. Guliwera 4a

 
Samodzielne StanowiSKa

Do spraw obrony cywilnej  
i zarządzania kryzysowego 
Kontakt: 52 311 17 37  
ul. Szubińska 7

Do spraw polityki informacyjnej
Kontakt: 52 311 17 71
ul. Guliwera 11

Audytor wewnętrzny
Kontakt: 52 311 17 71
ul. Guliwera 11

Wydział Komunikacji – Wydział zamiejscowy 
Starostwa Powiatowego Bydgoszcz 
przyjmuje przed uprzednim umówieniu się  
telefonicznie 
Kontakt: 52 311 17 42 

JednoStKi organizacyJne
Gminne Centrum Kultury 
Kontakt: 535 502 507 
e-mail: admisnistracja@kultura.bialeblota.pl
ul. Czysta 1A

Biblioteka Białe Błota
Kontakt: 731 101 816
e-mail: biblioteka.bialeblota@ kultura.bialeblota.pl

Biblioteka Łochowo
Kontakt: 668 106 454 
e-mail: lochowo@kultura.bialeblota.pl  

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej  
w Białych Błotach  
Sekretariat: tel. 52 349 48 24,  fax. 52 349 44 52 
Sekcja Świadczeń Społecznych - świadczenia 
rodzinne tel. 52 349 48 12 
Sekcja Świadczeń Społecznych - fundusz  
alimentacyjny tel.: 52 349 48 11 
Sekcja Świadczeń Społecznych - obsługa programu 
„Rodzina 500+”  tel. 52 349 48 28 
ul. Betonowa 1A, 86-005 Białe Błota 
e-mail: gops.bialeblota@admin.com.pl

Centrum Obsługi Edukacji i Sportu  
w Białych Błotach 
Kontakt: 52 349 45 04 
ul. Czysta 1a, 86-005 Białe Błota 
e-mail: coeis@bialablota.eu 

Środowiskowy Dom Samopomocy w Cielu 
Kontakt: 52 320 15 72 
ul. Ogrody 1 Ciele 
e-mail: sdsciele@o2.pl

Zakład Aktywności Zawodowej Ośrodek Sportu 
i Rehabilitacji „OSiR” w Białych Błotach  
Kontakt: 52 349 47 44 
ul. Centralna 27a, 86-005 Białe Błota 
e-mail: zazbialeblota@gmail.com 

Zakład Wodociągów i Usług Komunalnych 
Spółka z o.o.
Kontakt: Sekretariat: tel. 52 323 69 13 
fax. 52 323 69 12
e-mail: sekretariat@zwiuk.pl
ul. Betonowa 1A, 86-005 Białe Błota

Pogotowie Wodno-Kanalizacyjne  
czynne całą dobę
tel.: 197-60 (z sieci T-Mobile: 52/197-60  
lub 669 900 543)

Biuro obsługi klienta
reklamacje tel. 52 323 69 15 
rozliczenia: rozliczenia@zwiuk.pl
umowy tel. 52 323 69 23 (piątek nieczynne)
windykacja, tel. 52 323-69-21 (piątek nieczynne)

Balcerowski Bronisław  
tel. 602 125 916  

e-mail: bronisław.balcerowski@gmail.com 
 

Banaszek Anna 
tel. 512 346 102   

e- mail: banaszek.anna@op.pl 
 

Burdanowska Magdalena 
tel. 605 151 144  

e-mail: mburdanowska@vp.pl 
 

Grzelak Kamilla 
tel. 512 087 523  

e-mail: grzelak-kamilla@wp.pl 
 

Grzywacz Jacek 
Przewodniczący Rady Gminy Białe Błota 

tel. 728 981 960 
e-mail: jacek@retrotraktor.pl 

 
Harczenko Patrycja 

tel. 536 008 983  
e-mail: harczenkoo5@gmail.com 

Kocikowski Krzysztof  
tel. 880 073 031 

e-mail: krzysztofkocikowski@wp.pl 
 

Krzyżanowski Jacek 
tel. 536 008 983 

 
Lachowicz Karolina  

 
Lubońska Aleksandra 

 
Mądrzyński Piotr 

tel. 604 803 654

Michalak Krzysztof 
tel. 510 843 194 

e-mail: krzysztofmichalak34@interia.pl

Moroz Zbigniew 
tel. 504 514 824 

 
Nowakowska Ilona 

tel. 605 056 571  
e-mail: ziomalin.nowakowska@gmail.com 

Ossowski Sławomir 
tel. 505 827 936 

 
Ruge Sławomir 
tel. 602 616 508  

e-mail: slawomir.ruge@wp.pl
 

Sykut Henryk 
tel. 509 340 929 

e-mail: sykuthenryk@wp.pl 
 

Sznajder Magdalena 
 

Tomicka Katarzyna 
 

Wolsztyńska Maria 
tel. 600 237 577 

e-mail: mariawolsztynska@wp.pl

Wyszomirski Łukasz
tel. 784 058 798

e- mail: lukaszwyszomirski@poczta.onet.pl

radni gminy Białe Błota 
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TYM ŻYJEMY

Nowy rok nauki rozpoczęty  
po pandemicznej przerwie

Wykonania muralu z wizerunkiem polskie-
go kryptologa podjął się Dominik Rutkow-
ski z Będzina. Dzieło powstało w formule 
street artu, i już od pierwszych chwil przy-
kuwa uwagę. 

Pomysł zrodził się w kwietniu. Wiel-
koformatowe dzieło podkreśla związek 
szkolnej społeczności ze swoim patro-
nem. Duża, widoczna z oddali postać 
Mariana Rejewskiego ma również trafić 
do mieszkańców, przypominając o wspa-
niałej postaci patrona szkoły, który łamiąc 
szyfry Enigmy, razem z angielskimi i fran-
cuskimi kryptologami w istotny sposób 
przyspieszył zwycięstwo aliantów w II woj-
nie światowej.

Wielkoformatowy mural na ścianie 
budynku „B” przypadł do gustu przechod-
niom i mieszkańcom.  „Odebrała” go pani 
Janina Sylwestrzak – córka Mariana Rejew-
skiego, u której dzieło wywołało wiele po-
zytywnych emocji.

Oficjalne odsłonięcie muralu stanowi-
ło kulminacyjny punkt rozpoczęcia nowe-
go roku szkolnego. 

Marian Rejewski towarzyszy teraz 
uczniom każdego dnia, przypominając  
o wymiarze nauki dostępnej dla każdego, 
kto chce zmieniać i twórczo kształtować 
swoją rzeczywistość. 

Trudno teraz przejść obojętnie 
obok wizerunku Mariana Re-
jewskiego, polskiego matema-
tyka i wybitnego kryptologa, 
który złamał kod niemieckiej 
maszyny szyfrującej Enigma – 
patrona Szkoły Podstawowej  
w Białych Błotach. Jego spo-
kojne, pogodne oblicze spo-
gląda od niedawna z wysoko-
ści ściany budynku „B” szkoły. 
Wielkoformatowe malowidło 
uświetniło w ten sposób po-
stać genialnego matematyka,  
a także prekursora nowator-
skich metod łamania szyfrów.

Po wielu miesiącach zdalnej nauki, do swoich klas wrócili ucznio-
wie i nauczyciele, ciesząc się możliwością bezpośredniego spo-
tkania. Ten akcent stopniowego powrotu szkolnej normalności 
wybrzmiewał podczas uroczystej inauguracji nowego roku nauki  
w Białych Błotach, Łochowie i Przyłękach. 

Patron szkoły  
w Białych  
Błotach zyskał 
nową oprawę

��

��

Ogółem w trzech gminnych szkołach pod-
stawowych nowy rok szkolny rozpoczęło 
2606 uczniów. Najliczniej nowy rok nauki 
rozpoczną uczniowie Szkoły Podstawowej 
im. Mariana Rejewskiego w Białych Bło-
tach. To ogółem 1520 osób. Od nowego 
roku szkolną edukację rozpocznie również 
osiem oddziałów klas pierwszych.

Przed pierwszym dzwonkiem dy-
rektorzy placówek oświatowych zadbali  
o bezpieczeństwo sanitarne, instalując  
w pomieszczeniach dozowniki z pły-
nem dezynfekcyjnym. Do dyspozycji są 
również zestawy maseczek i rękawiczek 
ochronnych. Wyznaczono także szkolne  
izolatoria.

Szczególnie uroczystą oprawę miała 
natomiast inauguracja nowego roku nauki 
w Łochowie. Witając po wakacjach szkol-
ną społeczność Mirosław Donarski, dyrek-
tor Szkoły Podstawowej im. Jana Pawła II 
wyraził nadzieję, że najbliższe miesiące  
oszczędzą już uczniom i nauczycielom na-
głych niespodzianek w formie nauki zdal-
nej. Życzył także pierwszoklasistom, by 
stojąc u progu swojej edukacji z zapałem 
zdobywali wiedzę, wspierani przez opie-
kunów i rodziców.

Miłym akcentem inauguracji roku 
szkolnego w Łochowie okazało się rów-
nież uhonorowanie placówki tytułem 
najbardziej rowerowej szkoły. To rezultat 
aktywnego udziału w akcji pod hasłem Ro-
werowa Stolica Polski. W klasyfikacji szko-
ła zajęła w tej kategorii drugie miejsce,  
w ramach Stowarzyszenia Metropolia 
Bydgoszcz. Uczniowie i nauczyciele „wy-
kręcili” ogółem 22 286 km.

Z tej okazji Sekretarz Gminy Ewa Ga-
licka w imieniu Wójta Gminy Białe Błota 
wręczyła dyrektorowi szkoły voucher na 
zakup dwóch rowerów. 

O stosowne wyposażenie zadbała tak-
że Rada Rodziców, zapewniając 10 stoja-
ków dla 40 rowerów oraz stację serwisową 
dla jednośladów. Staraniem Rady kupiono 
i zainstalowano również stację serwisową, 
która umożliwia dopompowanie kół i nie-
zbędną regulację sprzętu.

Nowy rok nauki rozpoczęto więc  
w Łochowie z rowerowo-ekologicznym ak-
centem, obiecując sobie kolejne rekordy  
w „wykręcaniu” kilometrów zarówno  
w drodze do szkoły, jak i na pobliskich 
ścieżkach.
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w Białych Błotach. Wymieniona zo-
stanie nawierzchnia chodnika na od-
cinku o długości 380 metrów. Prace 
powinny zakończyć się jeszcze w tym 
roku. Wyremontowano również ulicę 
Tęczową w Przyłękach, gdzie odno-
wiono nawierzchnię na długości 380 
m. Prace budowlane toczyły się na 
Wycieczkowej i Cyprysowej w Łocho-
wie. Rozbudowywana jest ścież-
ka rowerowa wzdłuż ulicy Osiedle  
w Cielu (projekt zyskał dofinanso-
wanie w ramach Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego Województwa 
Kujawsko-Pomorskiego). Natomiast 
bezpieczeństwo pieszych poprawi 
nowy chodnik w Zielonce, wzdłuż uli-
cy Biedronki, który został odebrany 
jeszcze w sierpniu tego roku.

INWESTYCJE, REALIZACJE, DOTACJE, PROJEKTY, ODBIORY

Brak akceptacji projektu zmian w tegorocznym 
budżecie utrudnia realizację inwestycji

Ulica Bajeczna już przekazana – czas na nowy 
chodnik przy Altanowej

Radni gminy Białe Błota podczas sierpniowej sesji nie podjęli uchwały w sprawie zmian w tegorocz-
nym budżecie. Decyzja ta utrudniła mocno realizację zadań inwestycyjnych, które wymagały wprowa-
dzenia zmian do budżetu. 

Budowa nowej nawierzchni ulicy Bajecznej w Białych Błotach dobiegła końca. Gmina dokonała już 
formalnego odbioru inwestycji. Przebudową Bajecznej zajęła się Firma Handlowo-Usługowa GOJA 
Marcin Ostrowski z Grudziądza. Koszt prac budowlanych wyceniono na ponad 135 tys. zł brutto. 

dokumentów bez oświadczenia o zabez-
pieczeniu środków, dzięki czemu gmina 
będzie mogła podpisać tzw. „umowę wa-
runkową”. Przypomnijmy – wniosek opie-
wa na 982 tys. zł dofinansowania.

Zostało wstrzymane rozstrzygnięcie 
postępowania na budowę ogrodzenia 
cmentarza komunalnego, wraz z parkin-
giem i infrastrukturą wewnętrzną w Bia-
łych Błotach. Wybór oferty będzie możli-
wy, o ile na najbliższej sesji Radni uchwalą 
zwiększenie środków dla tego zadania, 
wprowadzając także zmiany do Wielolet-
niej Prognozy Finansowej.

Niepodjęcie uchwały spowodowało 
konieczność unieważnienia postępowania 
na budowę ulicy Ślesińskiej w Łochowi-
cach – postępowanie było ogłoszone już 
po raz drugi. 

Brak zmian do budżetu był także przy-
czyną  unieważnieniem postępowania na 
budowę ulicy Okopowej w Łochowie. 

Brak zgody na wprowadzenie zmian 
w budżecie, wiązał się też z koniecznością 
unieważnienia postępowania na budo-
wę ulicy Jaworowej w Zielonce. Referat 
Zamówień Publicznych i Pozyskiwania 

Funduszy, licząc przed sesją na przyjęcie 
zmian, dokonał wszystkich czynności od-
nośnie badania ofert. Wysłano również do 
wykonawców wnioski o wydłużenie termi-
nu związania ofertą uzyskując ich zgodę. 
Nieprzyjęcie zmian do budżetu zniweczyło 
jednak i te starania.

Udało się natomiast doprowadzić do 
końca postępowanie na wyłonienie wyko-
nawcy budowy ulic: Letniskowej, Wczaso-
wej i Plażowej w Łochowie, dofinansowane 
w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg. W przypadku unieważnienia tego 
postępowania, zachodziłaby groźba utra-
ty dofinansowania w wysokości 630 tysię-
cy zł z rządowego funduszu. 

Warunkiem otrzymania finansowego 
wsparcia jest podpisanie umowy na robo-
ty budowlane do końca 2021 roku. Kujaw-
sko-Pomorski Urząd Wojewódzki zaleca 
jednak, aby umowy były finalizowane naj-
później do końca września. Udało się rów-
nież kontynuować postępowania, których 
celem jest wybór wykonawcy dokumenta-
cji projektowej ul. Olszynowej w Łochowie 
oraz ulicy Drzewieckiej w Drzewcach. ��

��

Pod znakiem zapytania stanęło uzyska-
nie dofinansowania na budowę ścieżki 
pieszo-rowerowej w Łochowicach. Urząd 
Marszałkowski wezwał władze gminy do 
złożenia dokumentów, które umożliwi-
łyby  podpisanie umowy w terminie do  
2 września. Z uwagi na nieprzyjęcie 
uchwały w przewidzianym terminie, prze-
słanie dokumentu potwierdzającego za-
bezpieczenie środków w budżecie okazało 
się niemożliwe. Po konsultacjach z prowa-
dzącym projekt ze strony Urzędu Marszał-
kowskiego, uzyskano zgodę na przesłanie 

Ulica Bajeczna po przebudowie miała być 
gotowa do 18 października 2021 r. Jednak 
wykonawca oddał gotowy odcinek drogi 
już na początku września. Inwestycja zo-
stała również częściowo sfinansowana  
z Funduszu Sołeckiego Sołectwa Białe  
Błota.

Zakres planowanych prac przy Ba-
jecznej objął budowę pieszo-jezdni  
o szerokości 5 m ze zjazdami do posesji, 
a także zapewnieniem dojścia do furtek. 
Nawierzchnia została ułożona z kostki 
betonowej. Zadbano również o budowę 
odwodnienia nowej drogi. Lokalny ruch 
uspokoi wyniesione skrzyżowanie Bajecz-
nej z ulicą Czekoladową.

To kolejna drogowa inwestycja reali-
zowana przez gminę. Obok Bajecznej roz-
poczęto remont chodnika ulicy Altanowej 
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Projekt zgłoszony przez gminę Białe Błota do programu 
„Sportowa Polska” otrzymał również rekomendację Polskiego 
Związku Lekkiej Atletyki, Kujawsko-Pomorskiego Związku Lekkiej 
Atletyki, Starosty Bydgoskiego oraz Krajowego Zrzeszenia Ludo-
wych Zespołów Sportowych.

pozwoliła na ogłoszenie przez gminę Białe Błota postępowania 
o udzielenie zamówienia, które dotyczy realizacji pierwszego 
etapu inwestycji. W projekcie przewidziano budowę nawierzch-
ni pod elementy skate parku wraz z obramowaniem, a także in-
stalację trzech ramp najazdowych. Obiekt ma być wyposażony  
w przeszkody z prefabrykatów betonowych. Przewidziano rów-
nież ułożenie płyty o nawierzchni asfaltobetonowej przystoso-
wanej do uprawiania sportu – ze szczególnym uwzględnieniem 
skatingu.

Obecnie toczy się prowadzona przez gminę procedura prze-
targowa. Przyjęto, że wybrany w przetargu wykonawca powi-
nien wybudować nawierzchnię i urządzenia skate parku w ciągu 
dwóch miesięcy od chwili podpisania umowy. Jeśli aura pozwoli, 
niewykluczone że skate park w Przyłękach będzie gotowy do koń-
ca roku. 

Dofinansowanie budowy skate parku gminny samorząd otrzy-
mał również  dzięki wsparciu ze strony Lokalnej Grupy Działania 
„Trzy Doliny” – organizacji, do której należy również Gmina Białe 
Błota. LGD  „Trzy Doliny” obejmuje siedem gmin zlokalizowanych  
w granicach powiatu bydgoskiego, tworzy warunki dobrej współ-
pracy jednostek samorządu, organizacji i stowarzyszeń na rzecz 
lokalnych społeczności. Na przełomie lat 2019/2020 Gmina Białe 
Błota okazała się największym beneficjentem, otrzymując w ramach 
współpracy z LGD dofinansowanie realizacji swoich projektów.

INWESTYCJE, REALIZACJE, DOTACJE, PROJEKTY, ODBIORY

Umowę dotacyjną na dofinansowanie budowy skate parku w Przyłękach odebrał Dariusz Fundator, 
Wójt Gminy Białe Błota z rąk Anety Jędrzejewskiej – Członka Zarządu Województwa podczas uroczy-
stego spotkania samorządowców w Bobrownikach (powiat lipnowski).

Dotacje dla gmin w ramach rządowego programu „Sportowa Polska” podzieliło między beneficjen-
tów Ministerstwo Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu. Wśród pozytywnie zaopiniowanych 
wniosków złożonych przez samorządy, dofinansowanie otrzymał również projekt modernizacji czę-
ści lekkoatletycznej stadionu przy szkole podstawowej w Białych Błotach.

Będzie skate park w Przyłękach  
z dofinansowaniem samorządu województwa

Lekkoatletyczna część stadionu w Białych  
Błotach z rządowym dofinansowaniem

��

��

��

W ramach czwartej edycji programu „Kujawsko-Pomorskiej Małej 
Infrastruktury Sportowej” przekazano 23 gminom regionu łącz-
nie 550 tys. zł. Przyznane dotacje umożliwią samorządowcom 
kontynuowanie budowy boisk, siłowni zewnętrznych oraz urzą-
dzeń do ćwiczeń dla mieszkańców. 

Samorząd województwa budowę skate parku w Przyłękach 
dofinansował kwotą 22 tys. zł. Przyznana już formalnie dotacja 

Starania o pozyskanie funduszy na modernizację stadionu gmi-
na podjęła już w marcu, przygotowując dokumentację, niezbęd-
ną do wypełnienia wniosku. Koordynacją działań w tym zakresie 
zajął się Urząd Gminy razem z Centrum Obsługi Edukacji i Sportu 
w Białych Błotach.

Wspólne działania gminnego samorządu i działaczy spor-
towych na czele ze Zbigniewem Karnasem z UKS „Czapla” oraz 
Angeliką Kowalską z Trispace/Trek, zwieńczyło przyznanie ponad 
240 tys. zł dotacji na przyszkolny stadion. Merytorycznego wspar-
cia w przygotowaniu wniosku udzieliła również Maria Wolsztyń-
ska, radna Rady Gminy Białe Błota, od samego początku dzieląc 
się swoją wiedzą i doświadczeniem w zakresie lekkiej atletyki.

W ramach planowanej modernizacji obiektu przewidziano 
wykonanie nowej wierzchniej warstwy natryskowej. Wytyczone 
zostaną również linie konkurencji lekkoatletycznych, zgodnie  
z aktualnymi przepisami Polskiego Związku Lekkiej Atletyki.

Poza prawidłowym złożeniem wniosku pod względem formal-
nym, przy jego ocenie wzięto pod uwagę ogólnodostępność sta-
dionu, w tym również bezpłatny dostęp do niego oraz liczbę osób, 
a szczególnie zawodników korzystających z obiektu. Decydujące  
o przyznaniu dofinansowania okazały się też ich sukcesy sporto-
we, oraz organizowane na stadionie imprezy lekkoatletyczne.  
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To również wyjątkowe święto dla naj-
bliższych Pułkownika: syna Piotra Wiktora 
Grygiela, córki Ewy-Marii Grygiel-Miska  
i bliskiej rodziny, obecnych podczas odsło-
nięcia tablicy z imieniem Ojca. 

Na zaproszenie gospodarza uroczy-
stości Dariusza Fundatora, Wójta Gminy 
Białe Błota odpowiedzieli parlamentarzy-
ści: Ewa Kozanecka i Piotr Król, posłowie 
na Sejm RP. Przybył także wiceprzewod-
niczący Rady Powiatu Bydgoskiego An-
drzej Szmytka razem z radnymi powia-
towymi, oraz mjr Bogdan Lewandowski 
z Wojewódzkiego Sztabu Wojskowego  
w Bydgoszczy. Nad bezpieczeństwem spo-
tkania czuwał natomiast podkom. Marcin 
Ćwikliński, Komendant Komisariatu Policji  
w Białych Błotach. 

Licznie stawili się także harcerze, na 
czele z hm. Jerzym Gębarą, Komendantem 
Chorągwi Kujawsko-Pomorskiej ZHP i hm. 
Beatą Kobus, Komendantką Hufca ZHP 
Bydgoszcz-Miasto. Oprawę uroczystości 
zapewnili również druhny i druhowie za-
stępów: „Szare Wilki” z Łochowa oraz „Bia-
ła Czapla” i „Włóczykije” na stałe działający 
w Białych Błotach. 

W pełnym umundurowaniu powstań-
ca stawił się natomiast Grzegorz Hetzig, 
Prezes Towarzystwa Powstania Wielko-
polskiego 1918-1919 Koła Oddziału Byd-
goszcz.

Witając wszystkich gości wójt przypo-
mniał, że płk Antoni Grygiel od początku 
lat 70. XX wieku już na stałe zamieszkał 
właśnie w Białych Błotach – miejscowo-
ści, która stała się jego miejscem na zie-

ŻOŁNIERZ I POWSTANIEC WIELKOPOLSKI – UHONOROWANY

Płk Antoni Grygiel patronem ronda 
w Białych Błotach
Przekazane do użytku w ubiegłym roku rondo turbinowe, które w znaczący sposób usprawniło ruch 
na najbardziej obciążonym odcinku drogi wojewódzkiej z Bydgoszczy przez Białe Błota, ma swojego 
patrona. Tablice z imieniem płk. Antoniego Grygiela odsłonięto na rondzie podczas oficjalnych uro-
czystości, zorganizowanych w czwartek 1 lipca.

��

W ten sposób – formalnie i z uroczystą 
oprawą – białobłockie rondo na odcinku 
drogi wojewódzkiej nr 223 nosi już ofi-
cjalnie imię płk. Antoniego Grygiela – Po-
wstańca Wielkopolskiego lat 1918-1919 
odznaczonego Krzyżem Walecznych, 
uczestnika walk polsko-bolszewickich 
1919-1920 r., żołnierza września 1939 r., 
jeńca obozów oficerów i dowódców Woj-
ska Polskiego. 

mi po długiej, pełnej wyrzeczeń i niebez-
pieczeństw drodze – od pól bitewnych 
Powstania Wielkopolskiego, przez front 
wojny polsko-bolszewickiej, aż po kosz-
mar walk i niewoli II wojny światowej oraz  
powojenną gehennę stalinizmu.

– Patrząc na życiowe dzieje Powstańca  
i Żołnierza – mówił wójt gminy Białe Błota 
– którego imię nosi nowo wybudowane ron-
do na trasie, jaką wielokrotnie pokonywał, 
jesteśmy świadkami fascynującej historii 
człowieka, porzucającego bez namysłu po-
czucie własnego bezpieczeństwa, stabilizacji 
czy spełnienia w życiu. nie wahał się oddać 
tego wszystkiego, za czym wszyscy tęsknimy  
i do czego dążymy, wierny swoim warto-
ściom. a  na imię im wolność, niepodległość, 
ojczyzna. tym wartościom bez reszty po-
święcił całe swoje życie – podkreślił Dariusz 
Fundator tuż przed oficjalnym odsłonię-
ciem tablic z imieniem patrona.

Cztery tablice na rondzie z imieniem 
Powstańca i Żołnierza odsłonili parlamen-
tarzyści razem z samorządowcami oraz 
bliską rodziną płk. Antoniego Grygiela. 

Uroczystość zakończyło kameralne 
spotkanie w arboretum „Szkółki Leśnej 
Białe Błota” na zaproszenie Andrzeja Biał-
kowskiego, Nadleśniczego Nadleśnictwa 
Bydgoszcz.

Godnie uhonorowaliśmy więc płk. An-
toniego Grygiela. Biorąc pod uwagę natę-
żenie ruchu wokół ronda, imię Pułkownika 
obecne będzie już stale w pamięci kierow-
ców i podróżujących.

W galerii zdjęć: uczestnicy uroczysto-
ści oraz moment odsłonięcia tablic na 
rondzie Powstańca Wielkopolskiego płk. 
Antoniego Grygiela
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też zostanie teren sporto-
wo-rekreacyjny przy szkole 
podstawowej w Białych Bło-
tach. Plac sołecki w Prąd-
kach wzbogaci się natomiast  
o nową wiatę i nawierzchnię 
z kostki betonowej.

Dużą metamorfozę 
przejdzie teren wokół szkoły 
podstawowej w Przyłękach. 
Oprócz nowych urządzeń 
służących zabawie i rekre-
acji, które przewidziano  
w tym miejscu, przebudowa-
na zostanie również drew-
niana scena. W harmono-
gramie prac przewidziano 
we wszystkich miejscach re-
kultywację i obsianie zielenią 
przebudowanego terenu.

Miejsca zabawy i re-
kreacji w nowej odsłonie zyskają więc 
na atrakcyjności, zachęcając w nowej 
już formie do korzystania z urządzeń, 
sprzyjających zachowaniu dobrej formy  
i kondycji.

NOWE PROJEKTY I ZADANIA

Plac budowy pod Gminne Centrum Kultury  
przekazany wykonawcy
Rozbudowa Szkoły Podstawowej w Białych Błotach o nową siedzibę Gminnego Centrum Kultury sta-
ła się faktem. Gmina formalnie przekazała wykonawcy plac budowy. Rozpoczęto tym samym przy-
gotowania do rozpoczęcia inwestycji, wartej blisko 3,7 mln zł brutto.

��

Koniecznych formalności dokonano bez-
pośrednio przed budynkiem sali gimna-
stycznej – w miejscu gdzie wybudowany 
zostanie parterowy obiekt GCK. 

Inwestycja uzyskała ponad 990,6  tys.  zł 
dofinansowania, przyznanego przez 
Urząd Marszałkowski Województwa Ku-
jawsko-Pomorskiego. Parterowy budynek 
GCK, wzniesiony według najnowszych 
standardów z klimatyzowanymi pomiesz-
czeniami, wyposażony także w odpowied-
nie systemy audiowizualne, powinien być 
gotowy do końca maja 2022 r. Nowa sie-
dziba zapewni odpowiednie warunki funk-
cjonowania GCK, a także profesjonalny 
poziom organizacji spektakli, koncertów 
czy kameralnych imprez.

Nowe place zabaw i obiekty małej architektury 
z unijnym dofinansowaniem
Rozbudową placów zabaw w sołectwach gminy Białe Błota zajmie się firma KONAR A.B. Ciemniccy 
ze Świecia, której ofertę uznano za najkorzystniejszą w rozstrzygniętym postępowaniu przetargo-
wym. Z wykonawcą podpisano już umowę na realizację planowanych robót. Wszystkie place zabaw 
i obiekty architektury w sołectwach: Łochowice, Łochowo, Lisi Ogon oraz Kruszyn Krajeński, Białe 
Błota, Prądki i Przyłęki, mają być gotowe do 8 grudnia tego roku. 

��

Inwestycja o wartości ponad 
460 tys. zł realizowana jest  
z unijnym dofinansowaniem 
Europejskiego Funduszu Rol-
nego na rzecz Rozwoju Ob-
szarów Wiejskich, w ramach 
Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020.  
Z unijnych funduszy przekazano 
ok. 220 tys. zł. Resztę kosztów 
przedsięwzięcia pokrywa gmina 
w formie wkładu własnego.

Na obecnym placu zabaw 
przy ul. Spokojnej, tuż obok 
świetlicy wiejskiej w Łochowi-
cach zainstalowane zostaną 
m.in. nowe urządzenia fitness 
sprzyjające rekreacji na świe-
żym powietrzu. Natomiast 
w Łochowie plac zabaw przy 
GCK zyska dodatkowo ścian-
kę wspinaczkową. Z kolei teren placu so-
łeckiego w Lisim Ogonie wyposażony zo-
stanie w zestaw, na który złożą się wieża 
z dachem dwuspadowym, ślizg i kolejna 
ścianka wspinaczkowa.

Jednym z elementów rozbudowanego 
placu zabaw w Kruszynie Krajeńskim będą 
również koła Tai-Chi przydatne do ćwiczeń 
kończyn górnych, polecane także senio-
rom. W ramach inwestycji rozbudowany 
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Spółka po modernizacji ujęcia i rozbudowie 
sieci sprawnie obsłuży wszystkie sołectwa, 
w tym mieszkańców Łochowa, Łochowic  
i Lisiego Ogona, mającym obecnie najwięk-
sze problemy z zaopatrzeniem w wodę.

Ujęcie czerpać będzie z naturalnego, 
podziemnego źródła o charakterze odna-
wialnym, określanego mianem „najwięk-
szego skarbu gminy”. Może ono zapewnić 
400 tys. metrów sześc. na dobę, czyniąc 
gminę Białe Bota samowystarczalną na naj-
bliższe 30 lat pod względem zaopatrzenia 
w wodę o wysokiej jakości, co potwierdziły 
wstępne odwierty i badania geologiczne.

Inwestycja ma być zrealizowana do 
końca pierwszego półrocza 2023 r. Obok 
modernizacji stacji uzdatniania w Cielu, har-
monogram prac przewiduje budowę trzech 
nowych odcinków magistrali wodociągowej 
z Ciela do Łochowa, oraz sieci dosyłowej 
w stronę Przyłęk. Jest również szansa na 
umorzenie 30 proc. pożyczki z Narodowego 
Funduszu, w momencie  osiągnięcia przez 
nową sieć pełnej zdolności do regularnej 
eksploatacji- z korzyścią dla mieszkańców  
i wymiernym efektem ekologicznym.

HISTORYCZNA INWESTYCJA ROZPOCZĘTA

��

��

Kontrakt na modernizację stacji uzdatniania 
wody i rozbudowę sieci oficjalnie zawarty
Za niespełna dwa lata problemy z dostawą wody w sołectwach gminy Białe Błota będą już tylko 
wspomnieniem. Przyczyni się do tego modernizacja stacji uzdatniania wody w Cielu i rozbudowa 
sieci wodno-kanalizacyjnej. Inwestycję Zakładu Wodociągów i Usług Komunalnych w Białych Bło-
tach zrealizuje Przedsiębiorstwo Budownictwa i Instalacji ABT Sp. z o.o. z Częstochowy. Kontrakt 
na wykonanie wszystkich prac podpisano uroczyście w siedzibie gminnej spółki zarządzającej siecią 
wodno-kanalizacyjną.

Największy projekt  tego typu w historii 
gminy Białe Błota otrzymał dofinansowanie 
w formie preferencyjnych pożyczek, udzie-
lonych przez Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. Łącznie 
w ramach dwóch zawartych umów z fundu-
szem, Zakład Wodociągów i Usług Komunal-
nych otrzymał ok. 18,84 mln zł netto.

W uroczystości zawarcia kontraktu na 
zaproszenie Grażyny Mączki, prezes ZWiUK 
uczestniczyła Ewa Kozanecka, Poseł na Sejm 
RP i Dariusz Fundator, Wójt Gminy Białe Bło-
ta. Do siedziby spółki przybył także Henryk 

Sykut, Wiceprzewodniczący Rady Gminy 
oraz Ilona Nowakowska, Przewodnicząca 
Komisji Budżetu Rady Gminy Białe Błota i 
Radna Anna Banaszek. 

Kontrakt na rozbudowę infrastruktury 
wodociągowej podpisała Olga Nocoń, Pre-
zes Zarządu Przedsiębiorstwa Budownictwa  
i Instalacji ABT- wykonawcy wszystkich prac. 

Prezes ZWiUK przypomniała o działa-
niach podjętych jeszcze w 2018 r., a zwień-
czonych podpisanym właśnie kontraktem 
na rozbudowę sieci. Gmina na planowane 
inwestycje otrzymała dotacje w wysokości 
3 mln zł w ramach Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych, która umożliwi tak-
że modernizację przepompowni ścieków  
w Białych Błotach.

Decyzją radnych Zakład Wodociągów 
i Usług Komunalnych został dokapitali-
zowany kwotą 2,5 mln zł, co powiększa 
majątek spółki, i jednocześnie gwarantu-
je wkład własny wymagany przy realizacji 
projektu rozbudowy sieci.

Wydajność stacji uzdatniania wody  
w Cielu wzrośnie po modernizacji do 8 tys. m3 
na dobę, przy założeniu 20-godzinnej pracy. 
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KGW „Murowaniec Razem” zawsze w akcji
Bogata historia powstania i działalności KGW w Murowańcu rozpoczyna się od spontanicznego 
odruchu serca. Założycielki Koła wspominają, że zostało ono wpisane  do Krajowego Rejestru Kół 
Gospodyń Wiejskich 14 października 2019 roku, podkreślając, że były aktywne znacznie wcześniej 
i to w bardzo nietypowych okolicznościach. 

Zaczęło się najpierw w marcu 2019 r. 
Dwójka chłopców z Murowańca walczy-
ła z ciężką chorobą. Przyszłe założycielki 
Koła włączyły się więc w akcję pomoco-
wą, organizując w Murowańcu piknik pod 
hasłem: „Razem dla Maćka i Antka”. Przy 
ogromnym wsparciu mieszkańców gminy, 
organizacji, fundacji, sponsorów, udało się 
wówczas zebrać ponad 56 tysięcy złotych 
na leczenie chłopców. Akcja jednocześnie 
odsłoniła wielką potrzebę współdziałania 
na rzecz dobra wspólnego. Pokazała siłę 
drzemiącą w mieszkańcach Murowańca. 
Mimo to pełne energii panie, jeszcze nie 
myślały wówczas o sformalizowaniu grupy.

Kolejne działanie, które połączyło je 
ponownie – już we wrześniu 2019 roku, 
to bieg przełajowy „Mundurowi i cywile” 
zorganizowany we współpracy ze Stowa-
rzyszeniem Nasz Murowaniec. Tym razem 
również udało się zebrać pieniądze na 
leczenie Maćka i Antka w wysokości po-
nad 23 tys. zł. Poza ogromną satysfakcją 
mocno budujące było poczucie, że jako 
organizatorzy zdobyli zaufanie wielu ludzi, 
dzięki którym udało się przygotować bieg 
po tzw. „kosztach”. Wszystko bez jakiego-
kolwiek budżetu organizacyjnego i oficjal-
nego „szyldu”. 

Tym razem dało to impuls do sforma-
lizowania aktywności w przestrzeni pu-
blicznej. Inicjatorki działalności KGW zdały 
sobie sprawę, że sformalizowana organi-
zacja poszerzy krąg i możliwości działa-
nia. Umożliwi też partnerską współpracę 

z innymi stowarzyszeniami. W bliskim 
zasięgu będą również dotacje, czy współ-
finansowanie przedsięwzięć z różnych do-
datkowych, dedykowanych na działalność 
statutową źródeł. 

I tak jesienią 2019 roku Koło Gospodyń 
Wiejskich „Murowaniec Razem” stało się 
faktem. Jego założycielki opracowały nie-
zbędne dokumenty m.in. statut, stworzy-
ły także nazwę i logo, wybrały też zarząd.  
W efekcie 14 października organizacja zo-
stała wpisana do rejestru Agencji Restruk-
turyzacji i Modernizacji Rolnictwa.

Nazwę Koła wybrano jednogłośnie, 
wiedząc od początku, że musi kojarzyć się 
z miejscowością – to raz. A dwa – hasło 
„Razem”, ponieważ idea, jaka przyświecała 
energicznym i zapobiegliwym paniom, to 
być zawsze razem z mieszkańcami, lokal-
nymi organizacjami. Razem dla wspólnego 
dobra, ponieważ  razem możemy więcej. 

Następne wydarzenie, czyli jarmark 
bożonarodzeniowy w Murowańcu, które-
mu towarzyszyła m.in. publiczna zbiórka 
pieniędzy zgłoszona do MSWiA, zapobie-
gliwe gospodynie prowadziły już pod na-
zwą: KGW „Murowaniec Razem”. 

Niezmiernie cieszy fakt, że KGW Mu-
rowaniec wciąż ma nowe pomysły. Z każ-
dym kolejnym wyzwaniem przybywa ludzi, 
którzy chcą współdziałać na rzecz innych,  
a największą nagrodą jest radość i uśmiech. 

Najnowszym przedsięwzięciem Koła 
okazał się festyn zorganizowany w Muro-
wańcu w sobotę, 18 września. Organiza-

torki zapewniły mieszkańcom rodzinny 
festyn o wyjątkowo bogatym programie. 
Przewidziano m.in. koncert uczestków tele-
wizyjnej edycji Voice of Poland. Dość intry-
gująco wyglądała zabawa w ludzkie kręgle. 
Przygotowano również stoiska ze zdrową 
żywnością, miodami i serami. Na miesz-
kańców czekała też fotobudka, miasto 
lekkoatletyczne i żużlowcy. Wystartował 
również bieg charytatywny na dystansie 
5 km wokół Murowańca. Dochody z orga-
nizacji biegu przekazane zostaną na rzecz 
Uczniowskego Klubu Sportowego „Cza-
pla”. KGW „Murowaniec” włączyło się także  
w akcję promocji szczepień przeciw Co-
vid-19, zachęcając w trakcie festynu do sko-
rzystania z mobilnego punktu szczepień.

Dzisiaj działaczki Koła z utęskieniem 
wypatrują końca pandemii, która utrud-
niła bądź wstrzymała wiele ciekawych, no-
wych projektów i kontaktów. 

Murowaniec to szczególne miejsce, 
które łączy ze sobą ludzi. Dobrze tu być. 
KGW „Murowaniec Razem” zaprasza więc 
wszystkich chętnych do współpracy – Serce 
mamy pojemne, a dobro uczynione drugiemu 
człowiekowi zawsze powraca – mówią dzia-
łaczki Koła. 

My również jesteśmy pod wrażeniem 
kreatywności, energii oraz wyjątkowych re-
lacji, jakie łączą przedsiębiorcze panie we 
wspólnym dziele – razem dla Murowańca. 

O działalności Koła mówi Sylwia 
Chojnacka, z KGW „Murowaniec 
Razem”: 

– od czasu powstania naszej grupy (bo je-
steśmy także po prostu grupą przyjaciół), 
uczestniczymy w każdym finale wielkiej 
orkiestry Świątecznej Pomocy. zbierając 
pieniądze na orkiestrę, sprzedawaliśmy 
gofry, stworzyliśmy wirtualną e-Skarbonkę, 
zorganizowaliśmy licytacje produktów spo-
żywczych przygotowanych przez naszych 
członków. z pewnością należy wspomnieć, 
że nie zrzeszamy tylko pań. wśród 80 człon-
ków są również panowie. nie wyobrażamy 
sobie działalności Koła bez nich. wspierają 
nas we wszystkich projektach. zawsze są 
przy organizacji akcji na cele charytatyw-
ne, promocji zdrowego stylu życia, lokalnej 
kuchni, czy integracji lokalnej społeczności. 

nie zamykamy się na nikogo, aczkolwiek 
członkami Kgw są mieszkańcy naszego so-
łectwa, ponieważ takie są wymagania arimr. 
Jednak nie wpływa to na współpracę z sym-
patykami „murowańca razem”. wszystkich 
zawsze mile witamy i budujemy dobrosą-
siedzkie relacje. nie można w tym miejscu, 
nie wspomnieć o tych którzy nas nieustan-
nie wspierają: Stowarzyszenie “nasz muro-
waniec”, Bistro gUSto, restauracja Pesto, 
Przedszkole i Żłobek Korona, Żłobek “U misia”, 
caritas murowaniec, ks. proboszcz ireneusz 
Kalaczyński, “murowianki”, Bikowy muro-
waniec (zrzeszający amatorów dwóch kółek  
i aktywnego spędzania czasu), sklep Bioekowy. 
nieocenioną pomoc otrzymujemy od agencji 
restrukturyzacji i modernizacji rolnictwa oraz 
od centrum obsługi edukacji i Sportu. z ko-
lei my w początkowym okresie wspieraliśmy 
podopiecznych fundacji “antyrak”.

rozmawiał 
Krzysztof Kosiedowski
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Nagrodzone ogrody w pełnej krasie
Właścicielki ogrodów w Cielu, Kruszynie Krajeńskim i Murowańcu, które uczestniczyły w gminnym 
etapie XXII edycji konkursu „Najpiękniejszy ogród w powiecie bydgoskim”, odebrały nagrody z rąk 
Wójta Gminy Białe Błota Dariusza Fundatora.

Pierwsze miejsce w gminnych elimina-
cjach zajął ogród pani Doroty Żylińskiej  
z Ciela. Reprezentuje także gminę w kolej-
nym etapie powiatowego konkursu. 

Gminna komisja konkursowa w skła-
dzie: Monika Kobus i Magdalena Bombic-
ka (pracownicy urzędu) oraz radny Jacek 
Krzyżanowski przyznali też drugą lokatę 
enklawie zieleni pani Elżbiety Łukaszew-
skiej z Kruszyna Krajeńskiego. Miejsce 
trzecie przypadło natomiast pani Annie 
Bulman z Murowańca.

Gratulując osiągniętych wyników za-
praszamy do galerii zwycięskich ogrodów. 
Fotografie pozwalają ocenić detale i zało-
żenia, które zwróciły uwagę komisji kon-
kursowej.

W kolejności: nagrodzony pierwszym 
miejscem ogród w Cielu i dalej: ogrody  
w Kruszynie Krajeńskim i Murowań-
cu. Mamy nadzieję, że prezentowane 
ujęcia stanowić będą zachętę dla in-
nych właścicieli do upiększenia swoich  
nieruchomości. ��
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Wierzę w zdrowy rozsądek dla dobra 
wspólnoty

Rozmowa z Bronisławem Balcerowskim, radnym Rady Gminy Białe Błota

Jest Pan jedynym radnym, mają-
cym ten przywilej, że od początku po-
wrotu  samorządności po ustrojowych 
zmianach, czyli przez blisko 30 lat mógł  
obserwować, jak tworzy się lokalna 
wspólnota. Biorąc pod uwagę zebrane 
przez ten czas doświadczenia może Pan 
ocenić, w którym miejscu znalazła się 
obecnie gmina Białe Błota w kontek-
ście swojego rozwoju?

Rzeczywiście nie ma co ukrywać: osią-
gnąłem już taki punkt, kiedy można po-
wiedzieć o najstarszym radnym, zarówno 
pod względem metryki, jak i stażu kolej-
nych kadencji. Wystarczy przypomnieć, 
że w tej chwili pełnię już przez siódmą 
kadencję obowiązki radnego  gminy Bia-
łe Błota. Od samego początku mam więc 
ten przywilej obserwowania, jak rozwija 
się, ewoluuje lokalne środowisko na prze-
strzeni trzech ostatnich dekad. A zatem 
porównując warunki pierwszej kadencji 
w roku 1990 do obowiązujących obecnie, 
mam świadomość tego, jak długą drogę 
przeszliśmy w naszej samorządności. I jak 
zmieniły się proporcje: 30 lat temu naszą 
gminę zamieszkiwało ok. 8 tys. osób, te-
raz mamy ponad 22 tys. mieszkańców.  
O skali zmian świadczy też gminny budżet: 
siedem kadencji temu – bardzo skromny, 
teraz z pulą 162 mln zł do podziału na 
najważniejsze projekty i potrzeby gmi-
ny. Przyjmując choćby te dwa parametry 
można przyjąć, że przez te 30 lat samo-
rządności dokonaliśmy ogromnego skoku 
rozwojowego, przekształcając się z gminy  
rolniczej w jednostkę samorządu, która 
ma już typowo miejski charakter.

Czyli można przyjąć, że w ten spo-
sób gmina zbudowała swój potencjał- 
chyba jeszcze nie do końca odkryty  
w kontekście dalszych możliwości...

Oczywiście ten potencjał jest! Choćby 
dlatego, że na terenie gminy funkcjonuje 

ponad 2 tys. prywatnych firm o różno-
rodnej skali oraz profilu działalności. To 
są największe źródła dochodu gminnego 
budżetu. O lokowaniu drobnego, śred-
niego i większego biznesu w dużej mierze 
decydują warunki, jakie oferuje gmina. To 
nie tylko bliskość sąsiedniej aglomeracji 
ale także podejście gminy do inwestorów, 
zainteresowanych rozpoczęciem działal-
ności właśnie tutaj. Patrząc z perspekty-
wy siedmiu kadencji, mogę odnotować 
pewnego rodzaju sprzężenie zwrotne: im 
więcej dochodów z tytułu podatków od 
nieruchomości oraz PIT i CIT, tym większe 
możliwości gminy w zakresie rozbudowy 
niezbędnej infrastruktury oraz moderni-
zacji choćby funkcjonujących w gminie 
placówek oświatowych. I oczywiście więk-
sza elastyczność w realizacji tych zadań, 
które gmina powinna świadczyć miesz-
kańcom, zgodnie z zapisami ustawy o sa-
morządzie terytorialnym. 

Skoro ma Pan ten przywilej, że  
z perspektywy „wielokadencyjności” 
może obserwować jak ewoluuje gmina 
w kolejnych latach może uda nam się 
ustalić, biorąc pod uwagę Pańskie do-
świadczenie, jakie projekty i przedsię-
wzięcia, nad którymi przez wszystkie 
te lata pracowaliście przyczyniły się do 
obecnej pozycji gminy Białe Błota?

Nie ukrywam, że to bardzo złożone 
pytanie. Bo jak w warunkach dość krótkiej 
rozmowy zmieścić te wszystkie 30 lat, jesz-
cze punktując wydarzenia, które okazały 
się przełomowymi dla gminy. Ale spróbuj-
my... O sukcesie gminy zdecydowały m.in. 
zasoby gruntów, jakimi dysponowała  
w swoim czasie. To dało pierwszy impuls 
w postaci zmiany kwalifikacji terenów  
z rolnych na budowlane, co doprowadziło 
do ożywionego obrotu nieruchomościami 
oraz napływu pierwszych inwestycji. Mie-
liśmy więc boom budowlany i nie ma co 
ukrywać, że niektórzy na podziale swoich 
do niedawna rolnych działek zrobili inte-
res życia. To zaś uruchomiło kolejne pro-
cesy inwestycyjne, decydujące o rosnącej 
popularności poszczególnych terenów – 
zarówno dla inwestorów prywatnych jak 
i firm. O sukcesie zdecydowało również 
otoczenie, o które zadbała gmina. Wiado-
mo, że nowych mieszkańców przyciąga 
dobra szkoła, rozwinięte sieci handlo-
we i oczywiście możliwość zatrudnienia  
„u siebie” – blisko miejsca zamieszkania, 
bez konieczności dojazdów. Te atuty na 
przestrzeni kilkudziesięciu lat zyskała wła-
śnie gmina Białe Błota na drodze swoje-
go rozwoju. Często spotykam się zresztą  

z takimi opiniami ze strony nowych miesz-
kańców: wolę kupić działkę i tu się osie-
dlić, ponieważ decyduje o tym wygoda ży-
cia właśnie tutaj. I takie opinie są dla mnie 
powodem największej satysfakcji.

Można więc przyjąć, że z perspek-
tywy tych kilkudziesięciu lat gmina za-
pewniła swoim mieszkańcom optymal-
ne warunki, czy też w tej kwestii jest 
jeszcze wiele do zrobienia?

Cóż... zawsze można zrobić więcej, 
tym bardziej że wiele jeszcze zadań przed 
nami, które stają się naglące- choćby z po-
wodu tak dynamicznego przyrostu miesz-
kańców. I tu- zwłaszcza realizując pewne 
zadania w dłuższej perspektywie- bardzo 
często dochodzi do  rozbieżnych oczeki-
wań: część mieszkańców chciałaby zmian 
„już” i „teraz”, natomiast zadanie inwesty-
cyjne, które ma doprowadzić do tej zmia-
ny zajmie np. pięć lat. A z drugiej strony 
mam świadomość, że są jeszcze takie 
miejsca na terenie gminy, gdzie niektórzy 
mieszkając tam od urodzenia, nie docze-
kali się jeszcze instalacji lamp oświetlenio-
wych. Mówimy oczywiście o peryferyjnych 
terenach, dalekich od miejsc ścisłej zabu-
dowy, ale  choćby ten fakt świadczy, ile 
jest jeszcze do zrobienia. 

To w którym jesteśmy teraz miej-
scu, choćby w kwestii rozbudowy i re-
montów gminnych dróg?

Można powiedzieć, że akurat tutaj 
osiągnęliśmy półmetek- patrząc na zreali-
zowane już projekty. Zwłaszcza w ostat-
nich latach nastąpiło tu dość znaczne  
i dostrzegalne przyspieszenie, czego mogą 
doświadczyć mieszkańcy poszczególnych 
miejscowości. Oczywiście ten kurs na roz-
wój drogowej infrastruktury będziemy 
dalej konsekwentnie utrzymywać, mając 
świadomość rosnącej liczby osiedlających 
się u nas mieszkańców. We wszystkich 
programach wyborczych następujących 
kolejno po sobie radnych czy wójtów, 
zawsze przewijał się wątek zrównowa-
żonego rozwoju gminy. To słowo-klucz  
i jednocześnie bardzo szerokie pojęcie. 
Ale moim zdaniem ten zrównoważony 
rozwój zaczyna się od spójnej sieci dróg.  
I do tego właśnie dążymy.

A jak z własnej perspektywy ocenia 
Pan stopień wykorzystania funduszy 
zewnętrznych przez gminę w trakcie 
kolejnych kadencji. Zdołaliście sięgać 
skutecznie wszędzie tam, gdzie otwie-
rały się możliwości pozyskania środ-
ków na poszczególne zadania?

Akurat w tej sprawie nie do końca uda-
ło się skorzystać ze wszystkich możliwości 
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w perspektywie tych kilkudziesięciu lat.  
A to wszystko zależy również od kadry, 
jaką dysponuje organ wykonawczy- wójt 
gminy. Bardzo często zdarzało się tak, 
że sami mieszkańcy zaskakiwali swoimi 
pomysłami poszczególnych wójtów i rad-
nych, wskazując, że inni sięgnęli po do-
finansowanie, a co u nas... I trzeba przy-
znać, że w perspektywie czasu był problem  
z funkcjonowaniem struktur gminy, goto-
wych do pozyskiwania funduszy i dotacji  
z dostępnych źródeł- krajowych i unijnych. 
Dlatego położyliśmy szczególny nacisk na 
dobór i przygotowanie kadr urzędu, co 
procentuje obecnie- patrząc na zakres re-
alizowanych projektów i skalę pozyskane-
go dofinansowania. 

A zatem ważne jest całościowe spoj-
rzenie na sprawy gminy ze świadomością, 
że realizowane teraz projekty zaczną pro-
centować w nieodległym czasie...

Odnosząc się do tego przypomnę  
o budowie kładki pieszo- rowerowej nad 
kanałem w Łochowie: gdyby nie ta inwe-
stycja realizowana razem z budową  ścież-
ki rowerowej, mielibyśmy teraz paraliż na 
lokalnych drogach, gdzie bezpieczeństwo 
rowerzystów byłoby dodatkowo zagrożo-
ne. Dzięki kładce i ścieżce udało się od-
separować ruch pieszych i rowerzystów, 
gwarantując im bezpieczeństwo, a przy 
okazji wzmacniając walory turystyczne 
gminy. Pamiętam również spory podczas 
jednego z zebrań wokół budowy ścieżki 
rowerowej z Murowańca do Łochowa. Że 
po co, że nie ma miejsca i kto będzie z tego 
korzystał... Dzisiaj po wielu latach widać, 
jak nie tylko w weekendy ale także w dni 
powszednie wykorzystywana jest ta ścież-
ka przez mieszkańców i turystów.  

Jako radny o najdłuższym, histo-
rycznym stażu pamięta Pan zapewne 
jednopoziomowe skrzyżowanie ówcze-
snej „dziesiątki” w Lisim Ogonie. Teraz 
w tym miejscu funkcjonuje węzeł dróg 
ekspresowych, który także wyznacza 
nowe strategie rozwoju gminy. W tym 
kontekście, Pańskim zdaniem jakie in-
westycje komunikacyjne w gminie na-
leży uznać za wyjątkowo ważne w naj-
bliższym czasie?

Rozwiązanie problemu przejazdu 
przez Białe Błota jest naprawdę trudne, 
głównie z powodu istniejącej zabudowy,  
a to przekłada się na koszty inwestycyj-
ne. Z drugiej strony, jeśli rozwiązalibyśmy 
problem z przepustowością ruchu w sa-
mym centrum, nieco dalej jest jeszcze jed-
no skrzyżowanie w Białych Błotach, gdzie 
sprawny i bezpieczny wyjazd graniczy  
z cudem. Sięgając pamięcią do poprzed-
nich kadencji staraliśmy się o przebudowę 
ówczesnego skrzyżowania w Lisim Ogo-
nie. Ostatecznie postawiono wtedy na 
sygnalizację świetlną, co nie rozwiązywało 
problemu, a potęgowało kolejne. Teraz 
ten sam przykład mamy w Białych Bło-
tach. Dzisiaj Lisi Ogon jest komunikacyjnie 

w nowej epoce, natomiast Białe Błota jak-
by zostały w latach 90. z przyrostem ruchu 
33 tys. aut na dobę. Przed nami kolejne 
wyzwanie w postaci wyprowadzenia tran-
zytowego ruchu z centrum Białych Błot, 
ale w taki sposób, by nie obciążyć nim po-
zostałych miejscowości. Odpowiedzi, jak 
to zrobić, dostarczy z pewnością zlecone 
przez gminę Studium Techniczno Ekono-
miczno Środowiskowe planowanej ob-
wodnicy drogi wojewódzkiej nr 223. Przed 
nami więc ogrom zadań, bo konkretne 
prace poprzedzi sporządzenie dokumen-
tacji projektowej oraz szereg inwestycji  
w infrastrukturę gminy, choćby w zakresie 
budowy instalacji odwadniających i kolej-
nych odcinków kanalizacji deszczowej.

Przed nami więc zapowiedź upo-
rządkowania ruchu lokalnego na te-
renie gminy, co wiązać się będzie  
z długotrwałym przygotowaniem do 
planowanych inwestycji...

Rzeczywiście, świadczy o tym zapo-
wiedź Starostwa Powiatowego w Byd-
goszczy, które zamierza przebudować 
odcinek drogi powiatowej w stronę Nakła 
nad Notecią. To istotna sprawa także dla 
Łochowa, które przecina ta droga o znacz-
nym natężeniu ruchu. Swego czasu gmina 
zaniedbała trochę kwestie skomunikowa-
nia z odcinkiem tej drogi nowo powsta-
łych obiektów handlowych w Łochowie,  
z czym teraz mamy problem. Wielokrotnie 
składałem interpelacje w sprawie budowy 
ronda na wysokości nowego marketu, jest 
również kwestia budowy centrum logi-
stycznego w Lisim Ogonie z odpowiednim 
dojazdem. Łącząc obie te sprawy mam 
nadzieję, że powstanie optymalny projekt 
przebudowy biegnącego przez Łochowo 
odcinka drogi powiatowej. 

A wracając jeszcze do obciążonej 
nadmiernie, biegnącej przez Białe Bło-
ta drogi wojewódzkiej...

Pamiętam, jak duży mieliśmy problem 
z przejazdem w stronę Trzcińca i bydgo-
skiego Miedzynia. Sprawę rozwiązało ron-
do turbinowe, ale nie do końca – patrząc 
choćby na to, co dzieje się kilkadziesiąt 
metrów dalej w Białych Błotach, szczegól-
nie w godzinach szczytu. I to jest problem 
wymagający radykalnych działań. Pamię-
tam takie sytuacje, gdy na stół wykładano 
urbanistyczny projekt obwodnicy Lisiego 
Ogona, Łochowa i Łochowic. Takie wtedy 
przedstawiono propozycje, które jednak 
nie znalazły akceptacji ówczesnych władz, 
czy to gminnych, czy powiatowych. O braku 
zgodności decydowały wtedy różnice zdań 
oraz inne podejście do tematu poszcze-
gólnych instytucji. Zabrakło zgodności  
w sprawach strategicznych. Mam nadzie-
ję, że wyciągnęliśmy wnioski z tamtej lekcji 
przygotowując się do rozwiązania komuni-
kacyjnego problemu w Białych Błotach.

Wracamy zatem do kwestii naj-
większych wyzwań, jakie stoją obecnie 
przed gminą...

Bezsprzecznie jednym z najważniej-
szych zadań jest zaopatrzenie w wodę 
mieszkańców gminy. To już się dzieje, ale 
żeby wreszcie inwestycja przybrała kon-
kretny wymiar, rozpatrywaliśmy wcześniej 
wiele rozwiązań. Kilka kadencji wstecz za-
potrzebowanie na wodę w Łochowie moż-
na było uznać za wystarczające. Dzisiaj 
przy tej skali nowo budowanych domów 
i kolejnych przyłączy, tej wody po prostu 
nie wystarcza. Dodatkowo zaprojektowa-
ne na zupełnie inne czasy ujęcie wody, nie 
było w stanie zaspokoić wymagań wszyst-
kich odbiorców. Szczęśliwie już za dwa 
lata gmina powinna być samowystarczal-
na pod względem zaopatrzenia w wodę. 

Tutaj radni nie mieli raczej wątpli-
wości odnośnie podniesienia kapitału 
własnego Zakładu Wodociągów i Usług 
Komunalnych, co było warunkiem roz-
budowy sieci?

Akurat w tej kwestii nie było żadnych 
wątpliwości, by zapewnić komunalnej 
spółce  wkład własny na realizację tej nie-
zwykle ważnej inwestycji. A przy okazji 
dygresja: jeszcze w latach 90. wybudo-
waliśmy gminną oczyszczalnię ścieków, 
która po wejściu Polski do UE zaczęła nie 
spełniać unijnych wymogów w zakresie 
ochrony środowiska. Łącznie dwa obiek-
ty, które odprowadzały wodę pościekową 
do Kanału Bydgoskiego zostały zamknię-
te, nie uzyskując stosownych zezwoleń. 
W tamtej sytuacji podjęto więc decyzję  
o poprowadzeniu odcinka z gminnej 
oczyszczalni na Błonie, w tym układzie 
ścieki z terenu gminy odbiera Miasto 
Bydgoszcz za pośrednictwem przepom-
powni dawnej oczyszczalni gminy Białe 
Błota. Oczywiście wiąże się to z kosztami 
dla mieszkańców. Później były starania  
o wspólną inwestycję wodno-kanaliza-
cyjną w ramach Aglomeracji Bydgoskiej, 
które nie zyskały jednak akceptacji. Na 
szczęście rozpoczęliśmy wtedy budo-
wę kanalizacji w Łochowie, Lisim Ogonie  
i Łochowicach na podstawie odkupio-
nej przez nas części projektu, który miał 
być realizowany wspólnie z aglomeracją.  
W tamtym czasie skorzystaliśmy z 15 mln zł 
unijnego dofinansowania. Konsekwencje 
teraz są takie, że dzisiaj jedna ulica ma ka-
nalizację, a druga parę metrów dalej już 
nie. To są te problemy, które należy rozwią-
zać na wielu płaszczyznach. I nie ukrywam, 
że ich rozwiązanie ułatwi prowadzona 
obecnie przez ZWiUK największa w historii 
gminy inwestycja w rozbudowę sieci.

Czy kolejne pomysły i projekty zy-
skają akceptację Rady Gminy? Ostatnie 
doświadczenia świadczą, że bywa z tym 
różnie...

Z poprzedniej kadencji zostało nas kil-
ku „dawnych” radnych. Zgodnie z nową 
ordynacją, z piętnastki zrobiło się 21. Nowi 
radni mają trochę inne spojrzenie. Trudno 
im odmówić racji, że chcieliby wprowa-
dzać pewne innowacje i zmiany, słuszne 



15

TU I TERAZ BIAŁE BŁOTA, WRZESIEŃ 2021

www.bialeblota.pl

TEMAT NUMERU

z ich punktu widzenia. Można oczywiście 
przyjąć, że są znacznie lepsi i skuteczniejsi 
od tych, którzy mają w radzie wieloletnie 
doświadczenie – choćby w opanowaniu 
technik korzystania z mediów społeczno-
ściowych… Jednak moim zdaniem czasa-
mi trzeba całościowo spojrzeć na to, gdzie  
i w jakich warunkach żyjemy... i do kogo 
się uśmiechamy. Bo tej ludzkiej życzliwo-
ści, także przy rozwiązywaniu gminnych 
problemów, nie powinno zabraknąć. 

W ramach podsumowania wypada 
poruszyć również jedną kwestię: po raz 
kolejny obecny wójt nie otrzymał abso-
lutorium od Rady Gminy, mimo pozy-
tywnej opinii Komisji Rewizyjnej i Regio-
nalnej Izby Obrachunkowej. Można więc 
przyjąć, że pewnego rodzaju konflikt 
trwa nadal. Jak w takiej sytuacji wyobra-
zić sobie dalsze funkcjonowanie?

Też jestem tym niemile zaskoczony, 
że w ogóle taka sytuacja miała miejsce. 
Właściwie byłem wcześniej przekonany 
na sto procent o przyznaniu tego abso-
lutorium. Przecież była wcześniej w tej 
sprawie pozytywna decyzja Komisji Rewi-
zyjnej... Biorąc pod uwagę ostatnie wy-
padki, nie możemy narażać się na utratę 
własnej wiarygodności- nie tylko wobec 
niektórych naszych kolegów, ale przede 
wszystkim mieszkańców. Komisja Rewi-
zyjna przygotowująca projekt uchwały  
o udzieleniu absolutorium powinna być 
na tyle wiarygodna, aby jej decyzje i reko-
mendacje wszyscy uznali za wiążące. Dla-
tego nie jest zrozumiała dla mnie sytuacja, 
kiedy w trakcie podejmowania uchwały 

absolutoryjnej, od głosowania wstrzymu-
je się nie tylko część radnych, ale także 
członkowie Komisji Rewizyjnej- negując 
de facto własny, sporządzony przez sie-
bie wniosek, dodatkowo przesłany do RIO  
z pozytywną rekomendacją. Delikatnie 
mówiąc, komisja stała się dla mnie po pro-
stu niewiarygodna. 

Ale stałe napięcia na linii Wójt- 
Rada Gminy są faktem. W tej sytuacji 
jak należy ułożyć sobie dalej wzajemne 
relacje?

Może należałoby niektórym radnym 
wyjaśnić, że mając mandat trzeba rów-
nież umieć odpowiedzieć na konkretne 
pytania i precyzyjnie komunikować swoje 
decyzje, podejmowane zwłaszcza na fo-
rum Rady. Trudno przecież wytłumaczyć 
mieszkańcom, co się stało, że nagle cała 
komisja, która jest najważniejszym, kon-
trolnym organem w Radzie Gminy pozwa-
la sobie na takie zachowanie. Jeżeli tak 
nagle zmienili decyzję, to siłą rzeczy wpro-
wadzili też pewnego rodzaju zamęt  wśród 
innych radnych, przekonanych, że komisja 
„przepracowała” swój wniosek, poddając 
go pod głosowanie. W swojej praktyce sa-
morządowca również miałem okazję napi-
sać na półtorej strony zdanie odrębne od 
decyzji, sprzeciwiając się uchwale o nie-
udzieleniu wójtowi (nieważne któremu) 
absolutorium. Ale wszystko przebiegało 
zgodnie z procedurą. A takie sytuacje jak z 
ostatniej sesji absolutoryjnej budzą pew-
nego rodzaju dyskomfort. Tym bardziej że 
nikt nie potrafił wyjaśnić, dlaczego Komi-
sja Rewizyjna nagle zmieniła zdanie. I wy-

szło na to, że ci, którzy wstrzymali się od 
głosu, bo nagle nie wiedzą czego chcą, po 
prostu sami się określili.  Jestem zdania, 
że czas jaki już upłynął, pozwoli niektórym 
radnym na zmianę swego sposobu my-
ślenia. Że jednak przewartościują pewne 
propozycje lub sugestie swoich kolegów 
i wypracują sobie własny punkt widzenia- 
zwłaszcza w tej kwestii, czy warto się pod-
dać grupie, nie mając orientacji w tym, co 
się dzieje, czy jednak pozostać przy swo-
im zdaniu. Myślę, że wielu spośród tych, 
którzy się wtedy wstrzymali od głosu mają 
również wewnętrzne odczucie takiego 
dyskomfortu.

Przed nami jeszcze wiele projektów 
do zrealizowania, których los zależy, 
mówiąc wprost, od sytuacji w radzie. 
Uważa Pan, że w konsekwencji dobro 
gminy jednak zwycięży?

Tak zawsze było, jest i będzie, że do-
bro gminy należy uznać za najważniejsze. 
Zresztą każdy z tych radnych, którzy nie 
do końca jeszcze mają wypracowane swo-
je zdanie, ma własnych wyborców. I ich 
ocenę swojego postępowania musi wziąć 
pod uwagę.  Wszyscy radni odpowiadają 
więc za swoje decyzje osobiście. Jestem 
więc w pełni optymistą, wierząc w to, że 
mimo różnic w zachowaniach potrafimy 
spojrzeć na gminę globalnie. To jest na-
sze miejsce, w którym żyjemy i za które 
jesteśmy odpowiedzialni- bez względu na 
różnicę zdań czy poglądów. Krótko mó-
wiąc- wierzę w zdrowy rozsądek dla dobra 
naszej samorządowej wspólnoty.

Rozmawiał Marek Synowiecki

przesłane do  Ministerstwa Rozwo-
ju, były podstawą dofinansowania 
przyznanego za pośrednictwem 
Funduszu Rozwoju Mieszkalnictwa 
na objęcie udziałów w spółce. W ten 
sposób gmina nie ponosi żadnych 
kosztów, związanych z wejściem  
w skład udziałowców Społecznej Ini-
cjatywy Mieszkaniowej. 

Dzięki SIM jest teraz szansa na 
budowę nowych lokali o atrakcyjnym i dostępnym czynszu. KZN, 
jako główny udziałowiec Społecznej Inicjatywy Mieszkaniowej, 
gwarantuje przy tym gminom bezpośredni dostęp do państwo-
wego banku ziemi. 

Po przystąpieniu do SIM, gmina stoi teraz przed ogromną 
szansą znaczącego powiększenia zasobu nowych mieszkań na 
wynajem.

Gmina Białe Błota już formalnie  
w Społecznej Inicjatywie Mieszkaniowej
Umowę o  powołaniu Społecznej Inicjatywy Mieszkaniowej podpisał wójt gminy Białe Błota Dariusz 
Fundator z Krajowym Zasobem Nieruchomości. Akces do spółki „KZN- Bydgoski” łącznie zgłosiło  
17 gmin z regionu. Formalne zawarcie umowy spółki nastąpiło w Inowrocławiu, gdzie mieścić się 
będzie siedziba SIM „KZN-Bydgoski” Sp. z o.o. 

��

To nowy podmiot, który wspólnie  
z gminami zajmie się budową miesz-
kań na wynajem – zgodnie z zapisami 
rządowego programu mieszkanio-
wego. Wsparcie na pokrycie kosztów 
objęcia udziałów w spółce Gmina 
Białe Błota otrzymała z Rządowego 
Funduszu Rozwoju Mieszkalnictwa. 
Kwota 3 mln zł, przeznaczona na 
pokrycie wkładu pieniężnego w SIM, 
wpłynęła już na konto gminy. SIM „KZN- Bydgoski” zajmie się bu-
dową mieszkań, korzystając z dofinansowania i preferencyjnych 
pożyczek z Banku Gospodarstwa Krajowego. 

Społeczną Inicjatywę Mieszkaniową tworzy Krajowy Zasób 
Nieruchomości, wnoszący do spółki grunty Skarbu Państwa 
oraz samorządy. Zgodę na przystąpienie Gminy Białe Błota do 
„KZN Bydgoski” wyraziła Rada Gminy. Uchwały w tej sprawie 
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Połączyliśmy przyjemne z pożytecznym, 
bawiąc się przed plenerowym ekranem
Akcja zachęcająca do szczepień przeciw COVID- 19 przed jesienną czwartą falą ruszyła z nową ener-
gią na terenie gminy Białe Błota. Cykl imprez i plenerowych spotkań rozpoczęliśmy w Murowańcu  
i Cielu jeszcze w sierpniu, zapraszając mieszkańców m.in. na seanse Kina Letniego.

Dzięki staraniom Gminnego Centrum 
Kultury, Centrum Obsługi Edukacji i Spor-
tu oraz aktywnemu wsparciu ze strony 

Koła Gospodyń Wiejskich „Sło-
neczniki” w Białych Błotach, 
przełom sierpnia i września 
upłynął pod znakiem plene-

rowych spotkań, rozgrywek 
sportowych i seansów wy-
branych tytułów, zamówio-

nych wcześniej przez 
mieszkańców.

Odpowiednią opra-
wę imprez, które zain-
augurowaliśmy w przed-
ostatni weekend sierpnia 
zapewnili szczudlarze, 
natomiast o resztę za-

dbali właściciele sto-
isk z rękodziełem, 
słodyczami oraz 
przekąskami na 
zimno i gorąco. 
W Cielu była tak-
że okazja za-

szczepienia się 
przeciw CO-

VID-19 w 
mobilnym 

punkcie szczepień. To forma zachęty do 
zabezpieczenia przed spodziewaną czwar-
tą falą pandemii. Do szczepień zachęcały 
szczególnie panie z KGW „Słoneczniki”. 

Po raz kolejny odpowiedniego kli-
matu imprezie nadali również szczudla-
rze. Dużo radości, zarówno widzom jak  
i uczestnikom zapewniły rozgrywki spor-
towe na placu przy świetlicy sołeckiej. Po-
wodzeniem cieszyły się także pokazy tech-
niki pożarniczej, w wykonaniu druhów  
z OSP w Białych Błotach.

Narodowy Program Szczepień promo-
waliśmy także podczas pierwszego, wrze-
śniowego weekendu w Łochowie. I tym 
razem imprezę zorganizowano staraniem 
Gminnego Centrum Kultury. Można było 
wziąć udział m.in. we wspólnym czyta-
niu „Balladyny” Juliusza Słowackiego. Nie 
zabrakło też dmuchańców, animacji dla 
dzieci oraz szeregu innych plenerowych 
atrakcji. Organizatorzy zadbali o mobilny 
punkt szczepień, otwarty dla wszystkich 
chętnych w trakcie całej imprezy. Bawili-
śmy się także w Łochowicach, gdzie wie-
lu emocji dostarczył m.in. mecz siatkówki  
o Puchar Sołtysa.

Miejscem zabaw, rozrywek oraz wielu 
innych atrakcji były też Białe Błota, gdzie 

11 września zorganizowano Festyn Ro-
dzinny. I tu nie zawiodło Koło Gospodyń 
Wiejskich „Słoneczniki”, które wspólnie  
z podległymi jednostkami gminy w nie-
konwencjonalny sposób promowało akcję 
szczepień przeciw COVID-19. Do udziału 
w Festynie Rodzinnym Zabawa i Zdrowie, 
organizatorzy zaprosili mieszkańców gmi-
ny na plac nieopodal przedszkola Wróżka 
przy ul. Czystej w Białych Błotach. W pro-
gramie festynu znalazły się m.in. degu-
stacje regionalnych potraw pod hasłem 
„Smaki dziedzictwa”. Była również okazja, 
by dopełnić obowiązku udziału w Narodo-
wym Spisie Powszechnym. Dla zaintere-
sowanych wymianą pieca i dociepleniem 
budynku przygotowano także specjalne 
stoisko, przy którym gminni eksperci pro-
gramu „Czyste Powietrze” doradzali, jak 
skorzystać z dofinansowania oferowa-
nego przez Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska. W trakcie festynu mieszkań-
cy mogli również korzystać z mobilnego 
punktu szczepień, przyjmując jednodaw-
kową szczepionkę Johnson&Johnson. 

Pozostaje mieć nadzieję, że przy oka-
zji zabawy i rozrywki, zdołaliśmy (i jeszcze 
zdołamy) przekonać do szczepień choćby 
część niezdecydowanych. ��
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Odrabiamy zaległości po pandemicznej prze-
rwie. Odwołany wcześniej z powodu stanu epi-
demii spektakl Kabaretu Moralnego Niepokoju 
wraca na scenę już w październiku. Warto pod-
kreślić, że bilety wykupione w ubiegłym roku za-
chowały ważność. 

Widzów czeka więc spora porcja finezyjnego humoru i nie-
banalnych skeczów, opisujących z odpowiednim wdziękiem  
i dystansem naszą rzeczywistość. Do obejrzenia spektaklu zapra-
szamy w sobotę, 2 października o godz. 19.00 w auli szkoły pod-
stawowej w Białych Błotach przy ul. Czystej 1a. 

„Zbyt długo panowie byli grzeczni” – to hasło czekającej nas 
artystycznej uczty. I zapowiedź wydarzeń, jakich można się spo-
dziewać na kabaretowej scenie.

Z kolei Fundacja Anty-
Rak zaprasza w sobotę 
25 września do udziału 
w Biegu dla Zdrowia. To 
aktywna forma obcho-
dów Dnia Serca, przy-
padającego w ostatnią 
niedzielę września 
z inicjatywy Świato-
wej Federacji Serca  
(z udziałem WHO, UNE-
SCO i UNICEF). 

Zapisy na stro-
nie:  https://sport-an-
tyrak.pl. Przewidzia-
no również coś dla 
młodzieży – sztafety 
dla klas 6,7,8 szkół 
podstawowych z Gmi-
ny Białe Błota – start  
o godz. 12.30. Zapisy 

za pośrednictwem szkół. Warto dodać, że organizator pomyślał 
również o tych, którzy nie będą mogli wyruszyć na trasę biegu. 
Rozwiązaniem dla nich będzie wirtualna wersja biegu w dniach 
18.09.2021 – 3.10.2021. W tym terminie można pobiec w dowol-
nym miejscu, dniu i godzinie.

W środę, 22 września 
Gminny Stadion Spor-
towy w Białych Bło-
tach będzie miejscem 
rozgrywek o Puchar 
Niepodległości. Wrze-
śniowe spotkanie na 
stadionie w Białych 
Błotach poprzedziło 
sześć meczów elimi-
nacyjnych. Wszystkim 
turniejom towarzy-
szą piłkarskie pikniki,  
a w rozgrywkach mogą 
brać udział chłopcy  
z rocznika 2011 i młod-
si oraz dziewczynki  
z rocznika 2010 i młod-
sze. 9 października naj-
lepsze zespoły przyja-
dą do Białych Błot, by 

zagrać w finale. Turniej „O Puchar Niepodległości” organizuje 
fundacja Aktywni dla Polski. Zapisy drużyn do turnieju i więcej 
informacji na stronie aktywnidlapolski.pl. Udział w turnieju jest 
bezpłatny, a projekt finansowo wsparło Ministerstwa Kultury, 
Dziedzictwa Narodowego i Sportu.

KULTURA W GMINIE

��

��

Organizatorzy 
plenerowych  
imprez nie  
zwalniają tempa

Na ten spektakl czekaliśmy długo

Kabaret Moralnego  
Niepokoju  
wraca po przerwie
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WARTO WIEDZIEĆ

Podglądali pszczoły, odwiedzali pasieki 
- konkurs fotograficzny rozstrzygnięty
„Pszczoły wokół nas” – to hasło konkursu fotograficznego, ogłoszonego przez Urząd Gminy Białe 
Błota. Jego wyniki przeszły najśmielsze oczekiwania organizatorów. W ramach konkursowej rywali-
zacji przesłano blisko 40 prac. Ich autorzy sięgając po różnorodne techniki podejrzeli oraz uwiecznili 
motywy z udziałem pszczół w ich naturalnym środowisku. 

��

Konkurs podzielono na dwie kategorie. 
Pierwszą skierowano do wszystkich miesz-
kańców gminy – bez względu na wiek.  
W drugiej kategorii konkursu mogły  uczest-
niczyć dzieci w wieku 3-9 lat. Od najmłod-
szych wymagano plastycznego opisu zwy-
czajów pszczół w formie rysunku, malowanki 
lub wydzieranki, wykonanych w poziomym 
formacie A 3 lub A 4 dowolną techniką.  

Zachęcaliśmy także rodziców, by  
w ramach inspiracji uświadomili swoim 
pociechom znaczenie pszczół oraz ich rolę 
w ekosystemie dla człowieka i życia na zie-
mi. Zarówno wykonane przez dzieci prace, 
jak i fotografie z motywem pszczół gro-
madziliśmy w specjalnej urnie, ustawionej  
w budynku urzędu przy ul. Szubińskiej 57. 
Fotografie i konkursowe prace przyjmo-
waliśmy do 10 września 2021 r.

Zwycięskich laureatów wyłoniła komi-
sja konkursowa, która miała duży problem 
z wyborem, biorąc pod uwagę wysoki po-
ziom nadesłanych dzieł. Dlatego przyzna-
no dwa równorzędne miejsca autorom 
prac plastycznych.

W kategorii fotografii pierwsze miej-
sce przyznano Katarzynie Łukasiewicz  
z Murowańca. Drugą lokatę zajęła 11-let-
nia Oliwia Wojciechowska z Łochowa, na-
tomiast trzecią Anna Borakiewicz – także  
z Murowańca.

W kategorii prac plastycznych miej-
scem pierwszym nagrodzono 8-letnią Wik-
torię Filipczak z Łochowa. Dwa równorzęd-

3 miejsce 
Anna Borakiewicz, Murowaniec

1 miejsce
Katarzyna Łukasiewicz, Murowaniec

2 miejsce  
Oliwia Wojciechowska, Łochowo 11 lat

2 miejsce 
Wiktoria Tatka, Łochowo, 8 lat

2 miejsce 
Oliwia Klomfas, Białe Błota, 9 lat

1 miejsce 
Wiktoria Filipczak, Łochowo, 8 lat 

3 miejsce 
Franciszek Baumgart, Białe Błota, 7 lat 

ne drugie miejsca zajęły natomiast: Oliwia 
Klomfas z Białych Błot oraz 8-letnia Wikto-
ria Tatka z Łochowa. Trzecią lokatę przy-
znano również Franciszkowi Baumgartowi 
z Białych Błot.

Motywy pełne kwiatów, pasiek  
i pszczół znalazły więc swoich odkrywców, 
zachwycając kunsztem i wrażliwością na 
piękno szczegółu. 
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Gratulacje Helenie Wiśniewskiej, obok 
rodziny, bliskich, przyjaciół i znajomych, 
złożył również w imieniu Wójta Gminy Bia-
łe Błota Dariusza Fundatora Patrycjusz Mi-
gawa, kierownik Centrum Obsługi Edukacji  
i Sportu. Olimpijskich osiągnięć swojej pod-
opiecznej pogratulował równie wzruszony  
Sławomir Neks – pierwszy trener Heleny. 
Organizatorzy hucznego powitania – na 
czele z przedstawicielami Zarządu Rodzin-
nych Ogrodów Działkowych zadbali także 
o godną oprawę plenerowej uroczystości. 
Nie zabrakło rzecz jasna tortu, w tym ciasta 
uformowanego w kształt olimpijskiego toru 
z wyobrażeniem kajakarskiej osady.

Był również czas na wspólną fotogra-
fię wszystkich uczestników spotkania. 
Ustawiła się też długa kolejka po zdjęcia 
z autografem. Duma, radość i satysfakcja 
obecna na twarzach dowodzą więc po raz 
kolejny, że warto marzyć. Najlepiej w opar-
ciu o rodzinę, dzięki której nasza medalist-
ka znalazła siły, by zdobywać zwłaszcza to, 
co z pozoru nieosiągalne.

WARTO WIEDZIEĆ

Radość ze spełnionych marzeń brązowa medalistka 
igrzysk w Tokio wróciła do domu
Rodzina, bliscy i przyjaciele Heleny Wiśniewskiej z Zawiszy Bydgoszcz, brązowej medalistki Igrzysk 
Olimpijskich, która w składzie kobiecej czwórki wywalczyła miejsce na podium po zaciętej walce na 
torze wyścigów kajakarskich, zgotowali naszej zawodniczce huczne powitanie. Miejscem powitalnej 
imprezy okazały się Rodzinne Ogrody Działkowe w Białych Błotach, gdzie bliscy brązowej medalistki 
urządzili podczas igrzysk strefę kibica na swojej działce, trzymając mocno kciuki za sukces swojej córki.

Realizowany przez Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej program „Czyste 
Powietrze” kierowany jest do właścicieli domów i mieszkań, zainteresowanych wymianą dotychcza-
sowego kotła lub pieca węglowego na bardziej ekologiczne źródło ciepła. Biorąc udział w programie 
przyczyniamy się do ograniczenia smogu, który stanowi zagrożenie dla zdrowia i życia mieszkańców 
polskich miast i gmin w każdym sezonie grzewczym.

��

��

Punkt konsultacyjny programu „Czyste 
Powietrze” zaprasza zainteresowanych

Punkt konsultacyjny, w którym zainteresowani otrzymają wszel-
kie niezbędne informacje odnośnie udziału w programie oraz 
warunków dofinansowania wymiany pieca, otwarto dla miesz-
kańców w budynku Urzędu Gminy Białe Błota przy ul. Szubińskiej 
57, wejście od strony Guliwera.

Punkt jest czynny dla mieszkańców gminy w każdy czwartek 
od 14.00. do 18.00. oraz w soboty w godz. 8.00-14.00. Z eksper-
tami skonsultować się można także telefonicznie, dzwoniąc pod-
czas dyżuru pod numer 662 217 040. Nadarza się więc okazja, by 
również w najbliższy weekend zasięgnąć szczegółowych informa-
cji na temat warunków dofinansowania wymiany kotła lub pieca, 
instalacji grzewczej albo termomodernizacji budynku. 

Eksperci czekają na zainteresowanych w punkcie konsultacyj-
nym przy Szubińskiej 57. Zachęcamy do zapoznania się z ofertą 
dofinansowania inwestycji, przyczyniających się do poprawy ja-
kości powietrza w miejscowościach naszej gminy.

Helena Wiśniewska – najmłodsza z sze-
ściorga rodzeństwa – uczestnicząc w olim-
pijskich zmaganiach spełniła tym samym 
swoje marzenie z dzieciństwa, stawiając 
sobie za cel już wtedy start w igrzyskach. 
Towarzyszyło jej ono już od pierwszych lat 
wypełnionych żmudną pracą i treningiem, 
których zwieńczeniem jest brązowy medal 
w Tokio – trzynasty z kolei dla polskiej eki-

py wywalczony tego pamiętnego dnia. Jed-
nak wśród zebranych na działkach w Bia-
łych Błotach dominowało przekonanie, że 
to prestiżowe osiągnięcie wyznacza drogę 
ku kolejnym  sukcesom na sportowej dro-
dze zawodniczki Zawiszy Bydgoszcz. 

Entuzjazmu i wzruszenia nie kryła Zo-
fia Wiśniewska, mama Heleny, która pod-
czas jej startu w składzie kobiecej osady 
nie mogła powstrzymać emocji, kibicując 
córce do utraty tchu i resztek głosu. Dum-
ny z córki jest także Jan Wiśniewski, równie 
wzruszony ze swojej bohaterki, wracającej 
z medalem do domu po olimpijskich zma-
ganiach. Oboje, razem z rodzeństwem He-
leny Wiśniewskiej wiedzą w skrytości serca 
o ogromie wysiłku, jaki trzeba było włożyć, 
by najmłodsza córka dotarła do miejsca na 
olimpijskim podium.

W osiągnięciu sukcesu pomogła wiara 
i siła widoczna w rodzinie, a także wza-
jemna bliskość zapewniająca zawodniczce 
Zawiszy Bydgoszcz niezbędną energię do 
urzeczywistnienia własnych marzeń.



Ostatni dzwonek, aby dać sie spisać
Jeszcze tylko przez kilkanaście dni będzie 
można się spisać w ramach Narodowego 
Spisu Powszechnego Ludności i Mieszkań. 
Obowiązkowym spisem objęci są wszyscy 
mieszkańcy Polski. Zatem to już ostatni 
dzwonek, by wypełnić obywatelski obo-
wiązek. GUS, by jeszcze bardziej wypro-
mować ideę spisu, ogłosił konkurs dla sa-
morządów. Mogą się one ubiegać o tytuł 
„najbardziej cyfrowej gminy narodowego 
spisu powszechnego”.

Udział w konkursie to dla gmin szansa 
zdobycia cennych nagród, m.in. sprzętu 

elektronicznego. Nagrodzone zostaną 
gminy o najwyższym wskaźniku osób, któ-
re samodzielnie spisały się przez internet. 
Dodatkowo przyznawane będą nagrody 
specjalne dla gminy najbardziej zaanga-
żowanej we współpracę z urzędem staty-
stycznym. 

Przypominając o obowiązku udziału 
w spisie powszechnym, zachęcamy więc 
do korzystania z możliwości samodziel-
nego spisania się za pośrednictwem 
dostępnych aplikacji. Gmina Białe Błota 
również zgłasza swój akces w konkursie 

organizowanym przez GUS. Teraz od licz-
by mieszkańców zdecydowanych na sa-
modzielne spisanie się przez internet zale-
ży, czy zaliczona zostanie do konkursowej 
kategorii „cyfrowej gminy” w trwającym 
do końca września Narodowym Spisie  
Powszechnym. 

Gmina umożliwia wszystkim udział  
w spisie, otwierając m.in. mobilne punk-
ty spisowe podczas organizowanych im-
prez plenerowych. Warto więc skorzystać  
z tych możliwości, nie zwlekając ze spisem 
na ostatnią chwilę. ��


